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Przeprowadzka * Baza MPO * Skarga gosposi * Wyciecz ka do Gda � -
ska* Zaka � na � ó
taczka * SDH Jubilat * Tysi � clatka nr 999

Od pierwszych dni marca 1964 r. przygotowywali� my si�  do przeprowadzki do no-
wego mieszkania, gdy�  lada dzie�  nasz nowy spó
dzielczy blok mieszkaniowy w dziel-
nicy Salwator mia
 by�  oddany do u� ytku. Jego budowa przeci� gn� 
a si�  ponad rok w
stosunku do planowanego pierwotnie terminu, w zwi� zku z czym wzros
y koszty budowy
i trzeba by
o dop
aci�  spor�  kwot�  do wk
adu budowlanego.

Otrzymali� my mieszkanie na I pi� trze w naro� niku budynku od strony po
udniowej i
zachodniej. Spó
dzielnia wyznaczy
a mieszkania przysz
ym lokatorom jeszcze w trakcie
budowy, tak � e mia
em pewien wp
yw na wyko� czenie mieszkania, w szczególno� ci na
okre� lenie, czy b� d�  flizy w 
azience i kuchni, jakie maj�  by�  posadzki w tych pomiesz-
czeniach itp. W pokojach mieszkalnych i przedsionkach by
y posadzki z d� bowego
parkietu, u
o� onego w jode
k� . Wykonane te�  zosta
y solidne izolacje akustyczne stro-
pów z dwóch warstw mat trzcinowych, uk
adanych na krzy� , dzi� ki czemu nie by
o po-
tem wzajemnych pods
uchów przez lokatorów s� siednich mieszka� .

Protokó
 zdawczo-odbiorczy przej� cia mieszkania przez � on� , jako g
ówn�  lokator-
k� , podpisany zosta
 14 marca. Przeprowadzili� my si�  ju�  nazajutrz. 	azienka i kuchnia
by
y wyposa� one we wszystkie urz� dzenia sanitarne, kuchenk�  gazow�  cztero-
p
omienn�  i piecyk gazowy na ciep
�  wod� . W kuchni by
 komplet szafek kuchennych, w
przedpokoju wbudowane szafy z pawlaczami. Dzia
a
o centralne ogrzewanie, liczniki
gazowy i elektryczny by
y pod
� czone. Mo� na wi� c by
o zamieszka� .

Z naszego dotychczasowego mieszkania przewie� li� my tylko cz���  mebli, zosta-
wiaj� c szaf�  i 
ó� ka. Zabrali� my oczywi� cie ca
e wyposa� enie, kilimy, dywan, sprz� t
gospodarczy, garderob� . Zamówi
em fachowców do ró� nych robót i na przyk
ad nasza
antena telewizyjno-radiowa zamontowana zosta
a na dachu budynku jako pierwsza. Za
dalszych kilka dni � ona upatrzy
a w sklepie meblowym w � ródmie� ciu bardzo 
adny
enerdowski komplet meblowy w kolorze ciemnego orzechu do pokoju dziennego. Zaku-
pili� my go wyj� tkowo na raty. Do dalszych trzech pokoików nie mieli� my szansy, by
kupi�  gotowe meble, gdy�  pokoje te by
y bardzo w� skie i male� kie, dwa � rodkowe po 7
m2, ostatni naro� ny 10,5 m2. Postanowi
em sam zaprojektowa�  meble do tych pokoi.

Do ostatniego zaprojektowa
em biurko sk
adane z dwu cz�� ci, dwie d
ugie, wisz� ce
szafki na ksi�� ki, du� e, stoj� ce lustro z toaletk�  i pó
eczk�  na drobiazgi. Na koniec maja
meble by
y gotowe, wykonane jako fornirowane w kolorze jasnego orzecha. Po doku-
pieniu tapczanu, chodnika na posadzk�  i zawieszeniu licznych mych obrazów, mieli� my
ju�  drugi pokój umeblowany, a s
u� y
 nam jako sypialnia i moje miejsce pracy.

Równie�  do jednego ze � rodkowych pokoików zaprojektowa
em dwie oryginalne
meblo� cianki z podnoszonymi 
ó� kami. Stojaki � cianek z metalowych rur oksydowa-
nych, górna obudowa z p
yt laminowanych, w � rodkowej cz�� ci by
y zamykane wn� ki,
po otwarciu których tworzy
y si�  blaciki do pisania. Czyli w jednym meblu by
y 
ó� ko,
biurko oraz pó
ki i szafki na ksi�� ki, zeszyty i drobn�  garderob� . Oczywi� cie te dwie
meblo� cianki mia
y s
u� y�  synom na okres ich lat szkolnych. Do kompletu umeblowania
pokoiku nale� a
a jeszcze niedu� a szafka-rega
 na zabawki.

Ca
o��  wykona
a w lipcu, na moje zlecenie, fabryka mebli w Mszanie Dolnej, która
specjalizowa
a si�  w produkcji mebli z p
yt laminowanych na konstrukcji z rur stalowych
dla barów mlecznych w ca
ym kraju. Do drugiego male� kiego pokoiku wstawili� my tylko
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tapczan, mia
 to by�  pokój dla sta
ej ju�  pomocy domowej
Nieco pó� niej zaprojektowa
em do dziennego pokoju stolik-szafk�  pod telewizor,

który sta
 dot� d na starym, zniszczonym stoliku, nie pasuj� cym zupe
nie do naszych
nowoczesnych enerdowskich mebli. Wykonanie nowego mebelka zleci
em do renomo-
wanego warsztatu stolarskiego, mieszcz� cego si�  na Ma
ym Rynku. Widocznie spodo-
ba
 si�  w
a� cicielowi warsztatu, gdy�  potem przez kilka lat produkowa
 seryjnie iden-
tyczne stoliki-szafki pod telewizory, prezentuj� c je na sprzeda�  w witrynie wystawowej
swego warsztatu.

Tak wi� c stosunkowo szybko, w niespe
na pi��  miesi� cy, uporali� my si�  z zada-
niem umeblowania naszego nowego mieszkania. Dokupywanie kilimów, dywanów,
ró� norodnego sprz� tu, innych drobnych mebli, wykonanie flizów w 
azience i kuchni itp.
ci� gn� 
o si�  rzecz jasna jeszcze w
a� ciwie przez kilka lat

Ogólny koszt mieszkania wyniós
 221 tys. z
otych, wp
acony ju�  w
asny wk
ad bu-
dowlany 33 tys. Udzielony kredyt bankowy na pozosta
�  kwot�  188 tys. z
otych mieli� my
sp
aca�  przez 40 lat przy niskim 1% oprocentowaniu w skali roku i dodatkowo z per-
spektyw�  umorzenia ko� cówki kredytu po bodaj 25 latach regularnych sp
at ratalnych.

Nie sko� czy
em jeszcze prac, zwi� zanych z projektami realizacyjnymi szkó
 "ty-
si� clatek", gdy nowy dyrektor biura Adam Koczur zobowi� za
 mnie do pilnego wykona-
nia projektu technicznego na budow�  du� ej Bazy Miejskiego Przedsi� biorstwa Oczysz-
czania w Krakowie. Projekt by
 ju�  rozpocz� ty w innej pracowni, lecz z jakich�  powodów
przerwany zaraz na pocz� tku prac. Zapozna
em si�  przede wszystkim z organizacj�
przedsi� biorstwa oraz za
o� eniami projektowymi przedsi� wzi� cia inwestycyjnego.
Obejmowa
o ono cztero-kondygnacyjny budynek biurowy, du� e warsztaty remontowo-
naprawcze, gara� e na liczny sprz� t i tabor specjalistyczny, liczne magazyny np. � rod-
ków dla zwalczania go
oledzi itd. Obiekty kubaturowe mia
y 
� cznie prawie 40 tys. me-
trów kubicznych.

Najwi� kszym problemem projektowym by
a zw
aszcza wielka hala warsztatowa,
wyposa� ona w liczne, ró� norodne maszyny. W trakcie prac projektowych cz� sto kon-
sultowa
em si�  z kierownictwem i specjalistami przedsi� biorstwa, staraj� c si�  maksy-
malnie uwzgl� dni�  w projektach ich konkretne, fachowe uwagi. Opracowanie pe
nej
dokumentacji realizacyjnej ca
o� ci Bazy MPO trwa
o w mym zespole projektowym kilka
miesi� cy.

W s� siedztwie naszego nowego budynku, w którym zamieszkali� my, znajdowa
o
si�  niedu� e osiedlowe przedszkole. Zdecydowali� my si�  wi� c zapisa�  do niego naszego
ponad 3,5 rocznego Ma� ka, by móg
 przebywa�  w gronie swych rówie� ników pod fa-
chow�  opiek�  przedszkolanek. By
y wolne miejsca i od pierwszych dni maja nasz pier-
worodny syn odprowadzany by
 przez nasz�  pomoc domow�  do przedszkola, w którym
przebywa
 do godzin popo
udniowych.

Pewnego majowego dnia nasza gosposia J. Duda za�� da
a zakupu tradycyjnego,
ci�� kiego � elazka do prasowania, bo nie zadawala
o j�  lekkie, zreszt�  bardzo nowocze-
sne, � elazko z termostatem, jakie posiadali� my. Wysz
a obra� ona, gdy � ona stanowczo
odmówi
a i nie przysz
a do pracy nast� pnego dnia. Kasia pracowa
a wówczas w syste-
mie zmianowym 12/24 godziny i nie mog
a sobie pozwoli�  na nie pój� cie do pracy, gdzie
czeka
a kole� anka po ca
onocnym dy� urze. Wi� c po wcze� niejszym odprowadzeniu
Ma� ka do przedszkola, owin� 
a 3-miesi� cznego Grzesia kocem, wzi� 
a go na r� ce,
przyjecha
a taksówk�  do mego biura i po
o� y
a go na desce rysunkowej, przy której
pracowa
em. Oczywi� cie musia
em zostawi�  swe rysunki, zabra
em jakie�  pisane prace
i z maluchem na r� ku poszed
em pracowa�  dalej do domu. Na kolejny dzie�  uprosili� my
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o opiek�  nad maluchem ciotk�  Irk� .
My� leli� my, � e nasza pomoc opu� ci
a nas ju�  bezpowrotnie. Ale po dwóch dniach

zjawi
 si�  jej m�� , przepraszaj� c za nieporozumienie i sam zaopiekowa
 si�  dzieckiem,
po czym jego � ona wróci
a do pracy. I przychodzi
a normalnie do dnia najbli� szej wy-
p
aty, to jest 2 czerwca. Po zainkasowaniu pieni� dzy o� wiadczy
a � onie, � e bierze od
zaraz 2-tygodniowy urlop, bo ma malowanie w swym mieszkaniu. Kasia zgadza
a si�  na
trzy dni, ale nie od razu, bo wpierw musia
a uzgodni�  w pracy odpowiednie u
o� enie
dy� urów. Za�  urlop pe
ny mia
a gosposia otrzyma�  ju�  nied
ugo, w lipcu, w którym wy-
je� d� ali� my do dziadków w Pozna� skiem, o czym zainteresowana wiedzia
a zreszt�  od
dawna. Zgodzi
a si� , lecz pod warunkiem otrzymania w lipcu dodatkowych 800 z
otych.
	 ona na szanta�  nie przysta
a, a nasza Duda posz
a sobie, tym razem, na dobre.
Wprawdzie znów po kilku dniach zjawi
 si�  jej m�� , lecz tylko po za� wiadczenie o okre-
sie pracy dla swej � ony. Oczywi� cie mu je wypisa
em. Znowu wi� c mieli� my problemy z
opiek�  nad naszymi dzie� mi, dali� my jednak szybko og
oszenie do prasy i zatrudnili� my
now�  pomoc domow� , te�  starsz�  kobiet� , garbusk� .

Z pocz� tkiem lipca zabra
em starszego syna i
pojechali� my do dziadków do K� pna. Nasz poci� g krakowski
by
 nieco opó� niony i w konsekwencji uciek
 nam poci� g jad� cy
z Katowic w kierunku Poznania. Nowe po
� czenie mieli� my
dopiero za kilka godzin, wiec poszli� my "w miasto".
� ródmie� cie Katowic bardzo si�  zmieni
o od mego
poprzedniego w nim pobytu przed kilku laty. Przyby
o sporo
wysokich domów mieszkalnych, nowoczesny dom towarowy,
kilka okaza
ych biurowców ze szk
a i aluminium. By
a pora
popo
udniowa, wi� c zjedli� my obiad w eleganckiej restauracji
"Monopol", gdzie Maciek skonsumowa
 puchowego omleta. Do
K� pna dojechali� my dopiero wieczorem. By
a tam ju� , jak co
roku w porze wakacji szkolnych, ciocia Nela i moja siostra ze
swymi dzie� mi.

Rodzice znów chwalili si�  urodzajem w ogródku i polu,
problemy by
y tylko ze stonk� , która atakowa
a zawzi� cie li� cie
ziemniaczane. Wszyscy musieli� my zbiera�  to wstr� tne
robactwo do flaszek, jakie potem zalewa
o si�  wod� . Maciek
by
 ho
ubiony przez wszystkich, bawi
 si�  � wietnie, mia
 wilczy       Przesiadka w Katowicach

apetyt, a ja nie by
em mu do niczego potrzebny.
Chyba tylko do opowiadania "bajeczek" przed
za� ni� ciem. To te�  po tygodniowym pobycie
pojecha
em z powrotem do Krakowa, gdzie
czeka
y na mnie pilne prace projektowe. Syn
pozosta
 i wróci
 z wakacji dopiero w po
owie
sierpnia, razem z m�  siostr�  i cioci�  Nel� , które
zatrzyma
y si�  u nas na kilka dni. Bardzo
podoba
o im si�  nasze nowe mieszkanie.

Kasia � a
owa
a, � e Grze�  nie móg
 ze mn�
pojecha�  do dziadków, gdy�  by
 wtedy lekko
przezi� biony. Przez ca
y ten czas normalnie

Rodzinny bryd�  w ogródku     pracowa
a, a opiek�  nad Grzesiem w czasie jej
nieobecno� ci, sprawowa
a nasza nowa sta
a pomoc domowa, W
adzia. Poprzednia
gosposia, garbuska nie mog
a poradzi�  sobie ze starszym synem. To on jej dokucza
, to
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ona go poszturchiwa
a, w ka� dym b� d�  razie trzeba si�  by
o z ni�  rozsta� . Zatrudnili� my
wtedy znów m
od� , siedemnastoletni�  dziewczyn� . W
adzia pracowa
a bardzo rzetelnie,
mia
a te�  swoje dziewcz� ce s
abo� ci, ubiera
a si�  w suknie � ony i paradowa
a w nich w
czasie naszej nieobecno� ci. Raz wzi� 
a z
oty pier� cionek � lubny � ony, a potem przy-
zna
a si� , � e obr� czk�  zgubi
a. Godzili� my si�  z tym wszystkim, bo taki to ju�  marny los
m
odych pracuj� cych ma
� e� stw z ma
ymi dzie� mi, gdy nie maj�  bab�  i dziadków do
pomocy na co dzie� .

W moim biurze jeszcze trwa
y prace, zwi� zane z projektami dla Bazy MPO, ale
równocze� nie przyj� 
em nowe zlecenia na opracowanie dokumentacji dla trzech niedu-
� ych, plombowych budynków mieszkalnych przy ul. Topolowej, Ko� ciuszki i Lewi� skie-
go. Po wizjach lokalnych i uzgodnieniach z inwestorem szybko opracowa
em dla tych
budynków niezb� dne projekty wst� pne. Po ich zatwierdzeniu przez MKOPI, do ko� ca
roku wykona
em projekty techniczne architektury, a w zespo
ach bran� owych PW-2
projekty konstrukcji i wszystkich instalacji dla tych budynków.

W dniu 18 wrze� nia otrzymali� my korespondencyjnie sentencj�  wyroku S� du Po-
wiatowego dla m. Krakowa z 22 sierpnia w sprawie roszcze�  finansowych do nas ze
strony naszej by
ej gosposi J. Dudy. Nie otrzymali� my wcze� niej ani wezwania na roz-
praw� , ani skargi samej Dudy, w ogóle dopiero z otrzymanej decyzji dowiedzieli� my si�
o istnieniu tej skargi i odbyciu zaocznej rozprawy s� dowej. Wed
ug sentencji wyroku
mieli� my zap
aci�  na rzecz powódki 1400 z
otych wraz z odsetkami od czerwca, ui� ci�
op
at�  s� dow�  56 z
 i to wszystko pod rygorem natychmiastowej wykonalno� ci.

Wyliczona kwota mia
a by�  ekwiwalentem za niewykorzystany dwutygodniowy
urlop, nale� ny za okres rocznej pracy, plus koszt wy� ywienia za czas niedosz
ego urlo-
pu. Oczywi� cie � ona z
o� y
a natychmiast odwo
anie do S� du, argumentuj� c, � e to po-
wódka opu� ci
a swe miejsce pracy, bez uprzedniego wypowiedzenia ze swej strony,
przez co z w
asnej winy utraci
a mo� liwo��  korzystania z urlopu w lipcu, gdy sami mieli-
� my wyjecha�  z dzie� mi w ramach naszych urlopów pracowniczych. Narazi
a nas przez
to na powa� ne problemy i koszty anonsów prasowych.

Natomiast nasza by
a gosposia przez swego adwokata rozszerzy
a powództwo o
dodatkowe roszczenie tysi� ca z
otych za jakie�  niedop
aty w pierwszych trzech miesi� -
cach pracy 1963. Kolejny wyrok S� du Powiatowego z marca 1966 r. zawiera
 ju�  wi� c 3
strony uzasadnienia (poprzedni jedynie jedn�  stron� ). I od tego wyroku odwo
a
a si�
moja � ona, prostuj� c i wyja� niaj� c sprawy sprzed dwu i trzech lat, a tak� e adwokat
powódki, którego najwidoczniej bawi
o gmatwanie procesu i wymy� lanie coraz nowych
okoliczno� ci i roszcze� . Sprawa przenios
a si�  na wokand�  S� du Wojewódzkiego, by
wróci�  do ponownego rozpatrzenia przez S� d Powiatowy. Ostateczn�  decyzj�  z 11
maja 1967 roku s� d ten oddali
 w ca
o� ci skarg�  i roszczenia by
ej naszej pomocy do-
mowej. Ale w sumie ta zabawa w ciuciubabk�  trwa
a 3 lata, kosztowa
a niema
o skarb
pa� stwa, naszego czasu i nerwów i chyba tylko J. Duda i jej adwokat bawili si�  nie� le.

W pa� dzierniku Zarz� d Oddzia
u SARP (Stowarzyszenie Architektów Rzeczypo-
spolitej Polskiej) w Krakowie zorganizowa
 dla architektów, cz
onków swego zwi� zku, 6-
dniow�  wycieczk�  autokarow�  tras�  Kraków-	ód � -P
ock-Gda� sk-Warszawa-Kazimierz
Dolny-Kraków. Wycieczka ta by
a droga, ale nie mog
em nie pojecha� , zw
aszcza � e w
wielu zwiedzanych miastach jeszcze nigdy nie by
em. Mia
a ona charakter szkoleniowo-
zawodowy i równocze� nie krajoznawczy. W 	odzi, Gda � sku i Warszawie brali� my
udzia
 w spotkaniach z architektami miejskich pracowni urbanistycznych, którzy pre-
zentowali plany rozbudowy swych miast, a potem wyst� powali jako przewodnicy przy
zwiedzaniu nowych osiedli i wi� kszych obiektów.
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W P
ocku zwiedzili� my rozleg
y kombinat petrochemiczny. Zasilany ju�  by
 w rop�  z
ruroci� gu "Przyja�� ", dla którego na Wi� le w P
ocku zbudowano oryginalny most wisz� -
cy. W Toruniu mieli� my tylko godzinny postój na zwiedzenie Rynku Staromiejskiego, ale
zd�� y
em kupi�  kilka du� ych, ozdobnych, a smakowitych pierników na podarunki ro-
dzinne. W Gda� sku i Gdyni objechali� my autokarem buduj� ce si�  wielkie osiedla Przy-
morze, Wrzeszcz, Wzgórze Nowotki i Red
owo.

Ju�  w drodze powrotnej zatrzymali� my si�  na krótko w miejscowo� ci Grunwald, w
celu zwiedzenia znajduj� cego si�  tam za
o� enia pomnikowo-urbanistycznego. W War-
szawie zwiedzili� my � cian�  wschodni�  Placu Defilad, Tras�  N-S, osiedla Sady 	 olibor-
skie i Praga II oraz Plac Teatralny z Teatrem Wielkim Opery i Baletu. W Pu
awach wielki
nowy kombinat nawozów sztucznych. Zupe
nie inny charakter mia
o zwiedzanie stare-
go, zabytkowego i uroczego Kazimierza Dolnego.

Przejechali� my tras�  ponad 1700 kilometrów bez � adnych problemów i ze stosun-
kowo du��  szybko� ci� . Trzeba jednak� e wiedzie� , � e motoryzacja w Polsce wówczas
znajdowa
a si�  jeszcze w powijakach i ruch na szosach by
 bardzo ma
y.

W czwartym kwartale zaanga� owa
em si�  do opracowywania dwóch nowych te-
matów projektowych. By
y to: rozbudowa budynku Krakowskiego Komitetu Wojewódz-
kiego PZPR i budowa nowej 16-izbowej szko
y podstawowej przy ul. Solskiego. Pierw-
szy obiekt mia
 by�  wybudowany jako skrzyd
o istniej� cego gmachu Komitetu, w miej-
scu istniej� cego, zruderowanego XIX-wiecznego budynku mieszkalnego, przeznaczo-
nego do rozbiórki. Szko
a mia
a stan��  po przeciwnej stronie ulicy, na istniej� cym placu,
zaj� tym tylko przez drewniane prowizoryczne baraki. Koncepcje obu tematów opraco-
wywa
 ju�  od pewnego czasu mój partner w zespole, Staszek 
 wi� ewicz. Ja w
� czy
em
si�  na etapie u� ci� lania i uzgadniania programu u� ytkowego dla rozbudowywanego KW,
przy czy przewidywano te�  znaczne zmiany w istniej� cym budynku, jakie mia
y by�
przeprowadzone w ramach jego generalnego remontu. Uzgodnienia dokonywali� my
bezpo� rednio z I sekretarzem KW Lucjanem Motyk� . By
 to cz
owiek bardzo opanowany
oraz zdecydowany i mia
 du� e zaufanie do nas projektantów, wys
uchuj� c uwa� nie i
przyjmuj� c nasze propozycje.

Rozbudowa budynku KW nie doczeka
a si�  jednak� e realizacji i projekt zosta
 prze-
rwany w fazie koncepcji architektonicznej. Dwa tego by
y powody. Po pierwsze Lucjan
Motyka w styczniu 1965 r. mianowany zosta
 Ministrem Kultury i Sztuki i przeniós
 si�  do
Warszawy, a jego nast� pca nie przejawia
 wi� kszego zainteresowania inwestycj� . Dru-
gim powodem, chyba wa� niejszym, by
o to, � e zbyt wiele si�  w Polsce w tych latach
budowa
o i zacz� 
o brakowa�  � rodków finansowych. Zacz� 
y si�  ograniczenia w rozpo-
czynaniu nowych inwestycji, a nawet wprowadzanie, niekiedy drastycznych, ogranicze�
w ju�  kontynuowanych i przygotowywanych. Biura projektowe otrzyma
y wówczas nowy
oszcz� dno� ciowy normatyw projektowania budownictwa mieszkaniowego. Mi� dzy in-
nymi zabrania
 on stosowania balkonów, zmniejsza
 powierzchni�  u� ytkow�  mieszka�  i
zaleca
 projektowanie w ma
ych mieszkaniach tzw. � lepych kuchen (bez okna). W Kra-
kowie te oszcz� dno� ci wdro� ono tylko na jednym, ale du� ym, osiedlu Azory projekto-
wanym w naszym biurze.

Natomiast projekt budynku szkolnego przy ul. Solskiego by
 kontynuowany i w ci� -
gu kilku miesi� cy opracowa
em najpierw projekt wst� pny, za�  pó� niej pe
ny projekt
techniczny. By
o z tym bardzo du� o pracy, bo obiekt zaprojektowany zosta
 jako ca
ko-
wicie indywidualny, z podcieniami, prze� witem itp. Ostatecznie jednak szko
a ta nigdy
nie zosta
a wybudowana. By
 to wi� c jeden, z bardzo nielicznych obiektów, projektowa-
nych przeze mnie, które nie zosta
y zrealizowane. Wcze� niej nale� a
y do nich tylko dwie
szko
y podstawowe przy ul. Bulwarowej w Nowej Hucie.
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Od 1 stycznia 1965 r, biuro moje przesz
o kolejn�  reorganizacj� . Polega
a ona
przede wszystkim na tym, � e wy
� czono z biura dwie pracownie zajmuj� ce si�  remon-
tami i rewaloryzacj�  budynków zabytkowych w Krakowie i utworzono na ich bazie nowe
biuro pod nazw�  Miejskie Biuro Projektów. Zwi� zane to by
o ze znacznym wzrostem
zakresu remontów na Starówce Krakowskiej i utworzeniem równie�  oddzielnych wyspe-
cjalizowanych przedsi� biorstw, zajmuj� cych si�  wy
� cznie remontami. Pozwoli
o to
potem faktycznie na usprawnienie planowania, projektowania i wykonawstwa robót
renowacyjnych na krakowskiej Starówce. Mi� dzy innymi wprowadzono wtedy nowator-
sk�  w skali kraju, a mo� e i � wiata, zasad�  kompleksowej, równoczesnej waloryzacji
ca
ych kwarta
ów, z
o� onych z 4-6 budynków zabytkowych.

Pozosta
a, po wydzieleniu tych dwu pracowni remontowych, cz���  biura kontynu-
owa
a normalnie wszystkie zlecone prace projektowe, oczywi� cie bez tych remonto-
wych. Zmieni
a jedynie nazw�  na Krakowskie Biuro Projektów Budownictwa Ogólnego.
Zmieni
 si�  te�  dyrektor, którym zosta
 m
ody architekt Witold Gawor.

W pierwszych dniach stycznia zachorowa
a nagle moja � ona. Wezwany lekarz po-
gotowia stwierdzi
 objawy � ó
taczki zaka� nej i od razu przewieziono j�  do Kliniki Chorób
Zaka� nych przy ul. Kopernika. Na drugi dzie�  w po
udnie przysz
o do naszego miesz-
kania kilku pracowników Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej i rozpylili jaki�  mocno
� mierdz� cy p
yn na pod
og� , dywany, po� ciel, ale nie na meble. Nie zosta
o wi� c osta-
tecznie � adnych � ladów po tej dezynfekcji, a jedynie ostry zapach, wyst� puj� cy potem
przez wiele dni. W mieszkaniu by
a wtedy W
adzia, nasza sta
a pomoc domowa, wraz z
dzie� mi. Zgodnie ze wskazaniami ekipy sanitarnej, od razu wymieni
a ca
�  zdezynfeko-
wan�  bielizn�  po� cielow� , r� czniki itp. na nowe. Za�  po kilku godzinach przyjecha
 wy-
straszony kierownik Izby Dziecka, w której pracowa
a Kasia, bo te�  mu zdezynfekowano
wszystkie pomieszczenia, a nie wiedzia
 co si�  z ni�  sta
o. Ja w tym czasie by
em nor-
malnie w pracy w swym biurze projektowym.

Codziennie po godzinach pracy je� dzi
em do szpitala, by dowiedzie�  si�  o stanie
zdrowia Kasi. Oczywi� cie nie mia
em dost� pu na oddzia
, mog
em jedynie porozumie-
wa�  si�  z ni�  za pomoc�  li� cików, a i to nie zawsze. Natomiast mia
em pe
n� , kompe-
tentn�  informacj�  ze strony ordynator oddzia
u dr Ireny Zasowskiej. Nie by
y to bynajm-
niej informacje zbyt optymistyczne. W Krakowie panowa
a wówczas epidemia bardzo
ostrej � ó
taczki zaka� nej, a w klinice co kilka dni na jej oddziale mia
y miejsca zgony
pacjentek. Mówi
a co�  o marsko� ci w� troby, o nieodwracalnych skutkach choroby itp.
Dla mnie te wszystkie informacje by
y jakby nie z tego � wiata, dot� d chyba nie wiedzia-

em, � e w ogóle wyst� puje taka choroba jak � ó
taczka

W czwartym dniu pobytu � ony w szpitalu, zachorowa
 na � ó
taczk�  zaka� n�  rów-
nie�  Maciek. Te�  w trybie pilnym pogotowie zabra
o go do Miejskiego Szpitala Specjali-
stycznego dla Dzieci im. dr. Anki przy ul. Pr� dnickiej. Nat�� enie choroby u syna by
o
jednak znacznie mniejsze ni�  u � ony. Odt� d po wizycie w szpitalu na Kopernika je� dzi-

em taksówk�  równie�  do szpitala na Pr� dnickiej. Przy czym ca
y czas normalnie pra-
cowa
em w biurze, nie mówi� c nawet nikomu o swych problemach rodzinnych. Nie
informowa
em te�  � ony o chorobie Ma� ka. Ale czu
a si�  ona ju�  lepiej, by
a w sali re-
konwalescentów i mog
em z ni�  bezpo� rednio rozmawia� , cho�  z pewnego dystansu. I
wyci� gn� 
a ze mnie informacj�  o chorobie Ma� ka, gdy niezr� cznie odpowiada
em na jej
pytania, jak si�  czuj�  dzieci.

Gdy przyjecha
em w nast� pnym dniu dr. Zasowska zakomunikowa
a mi, � e zgadza
si�  przyj��  na swój oddzia
 równie�  mego syna, chocia�  normalnie dzieci na oddziale
nie by
o. Po pewnych czynno� ciach administracyjnych Maciek znalaz
 si�  wi� c w pokoju
u swej mamy. Cieszy
 si�  z tego bardzo, jeszcze bardziej � ona, a równie�  wspó
lokatorki
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na sali rekonwalescencyjnej, których sympatie ruchliwy, b
yskotliwy i grzeczny malec
zdoby
 ju�  w pierwszych chwilach swego pobytu A ja nie musia
em je� dzi�  z jednego
ko� ca miasta na drugi.

Ich 
� czny pobyt w szpitalu trwa
 jeszcze dziesi��  dni, po których obydwoje zostali
wypisani z oddzia
u i mog
em ich zabra�  do domu. Dzie�  wcze� niej niestrudzona dr.
Zasowska zrobi
a mi ca
y wyk
ad na temat konieczno� ci przestrzegania przez � on�
okre� lonej, � cis
ej diety w� trobowej ju�  w
a� ciwie do ko� ca � ycia. Jeszcze dok
adniej
poinformowana zosta
a w tym wzgl� dzie sama Kasia, zreszt�  menu dietetyczne otrzy-
mali� my tak� e na pi� mie. By
y w nim ser bia
y, miód, jarzyny, owoce, mi� so wo
owe,
wszystko tylko gotowane. Nie by
o t
uszczów, � ó
tych serów, jajek, w� dlin (poza chud�
szynk� ), wszelkich pieczeni, sma� onych potraw itp.

Od tego czasu Kasia prowadzi
a dwie odr� bne kuchnie, przygotowuj� c dla mnie i
Grzesia potrawy "normalne", podczas gdy sama z Ma� kiem � ywili si�  � ci� le wed
ug
przepisanej im diety � ó
taczkowej. Ale z biegiem czasu, co raz bardziej swoj�  diet�
rozszerza
a równie�  na mnie i m
odszego synka, z wyra� n�  korzy� ci�  dla naszego
zdrowia. Opanowa
a zreszt�  umiej� tno��  przyrz� dzania bardzo smacznych i urozma-
iconych ró� nych da�  i zup dietetycznych i serwowa
a to ca
ej rodzinie. Ja wprawdzie nie
pozby
em si�  poci� gu do kie
bas, � ledzików i innych pikantnych potraw, ale przesta
y
one dominowa�  w mym jad
ospisie. I bardzo to sobie chwal� , zw
aszcza z perspektywy
prze� ytych zdrowo dalszych dziesi� tków lat swego � ycia.

W lutym zjawi
 si�  w biurze mój przyjaciel Igor Stachniak z pro� b�  o przyj� cie zle-
cenia na opracowanie dokumentacji technicznej na budow�  du� ego domu towarowego
dla Powszechnej Spó
dzielni Spo� ywców "Spo
em" w Krakowie. Mia
a ona w mie� cie
setki swych sklepów, kantorów sprzeda� nych w zak
adach pracy, magazynów i hurtow-
ni. Spó
dzielnia postanowi
a te�  wybudowa�  dla siebie w mie� cie du� y dom handlowy,
przyjmuj� c dla niego nazw�  Spó
dzielczy Dom Handlowy "Jubilat", a to w zwi� zku ze
zbli� aj� c�  si�  setn�  rocznic�  spó
dzielczo� ci spo� ywców w Polsce. Igor by
 pe
nomocni-
kiem Zarz� du PSS "Spo
em" do spraw budowy tego domu handlowego i nale� a
y do
niego wszystkie zagadnienia zwi� zane z przygotowaniem i realizacj�  inwestycji.
Jeszcze w 1962 r. przeprowadzony zosta
 konkurs na projekt koncepcyjny, w którym
wzi� 
y udzia
 3 biura projektowe. Wygra
 go niedu� y Spó
dzielczy Zespó
 Projektowy,
który po roku przyst� pi
 do wykonywania projektu technicznego.

W mi� dzyczasie trwa
y roboty zwi� zane z przygotowaniem placu budowy, to jest
usuni� ciem ruin budynku pi� trowej drukarni, zniszczonej podczas wysadzenia w powie-
trze przez Niemców pobliskiego mostu D� bnickiego na Wi� le, oraz z przebudow�  ist-
niej� cej na dzia
ce rejonowej stacji transformatorowej. Roboty ziemne wykaza
y bardzo
niekorzystne warunki gruntowo-wodne, konieczne sta
o si�  wi� c posadowienie budynku
na tzw. wannie szczelnej oraz podmurowanie fundamentów � cian s� siednich istniej� -
cych 5-kondygnacyjnych budynków mieszkalnych. Równie�  te prace zosta
y rozpocz� te
w oparciu o fragmentaryczne rysunki konstrukcyjne, po czym je przerwano na okres
prawie dwu lat, wobec braku pe
nego projektu technicznego.

Mianowicie przesta
 pracowa�  w "Spo
em" dotychczasowy koordynator in� . S. 	y-
so� , a co gorsza, g
ówny projektant-architekt wyemigrowa
 do Izraela, zmieniaj� c sobie
ojczyzn� . Ca
y dotychczasowy zespó
 projektowy si�  wtedy rozsypa
, a samo biuro
spó
dzielcze wkrótce uleg
o likwidacji. Tak wi� c Igor przyjecha
 do mego biura, a w
a-
� ciwie do mnie osobi� cie, z jednym b
agalnym przes
aniem "ratujcie!". Nie gada
em
wiele, poprosi
em go, by na drugi dzie�  przywióz
 mi projekt wst� pny i wszystkie opra-
cowane ju�  fragmenty projektów technicznych, pojecha
em na plac budowy, oraz uda-

em si�  do dyrekcji przedsi� biorstwa, gdzie poinformowano mnie, � e przedsi� biorstwo
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wyst� pi
o ju�  do Komisji Arbitra� u Gospodarczego o odszkodowanie od inwestora za
poniesione straty.

Po przegl� dni� ciu ca
ego dotychczasowego materia
u projektowego powiedzia
em
Igorowi, � e podejmuj�  si�  kontynuacji projektu technicznego, ale wcze� niej konieczne
jest wykonanie nowego zamiennego projektu wst� pnego. Chodzi
o mi przede wszystkim
o szersze potraktowanie opracowa�  instalacyjnych, zw
aszcza wentylacji mechanicznej.
Ponad to obowi� zywa
 od stycznia nowy normatyw projektowania, zgodnie z którym m.
in. nale� a
o zwi� kszy�  wysoko��  kondygnacji biurowych. Inwestor szybko si�  zgodzi
,
dorzucaj� c ze swej strony nieco zmian programowych, to jest zamian�  restauracji na
kawiarni� , likwidacj�  pralni i inne Proszono tylko o szybkie terminy opracowania.
Skompletowa
em faktycznie bardzo mocny zespó
 projektowy. Konstrukcj�  mia
 konty-
nuowa�  dotychczasowy projektant H. Schoen, który zaimponowa
 mi � mia
o� ci�  i no-
watorstwem swych konstrukcji (siatka filigranowych, grzybkowych s
upów 7,20 * 8,40,
prefabrykowane stropy). Opracowania wszystkich licznych instalacji sanitarnych, grzew-
czych i wentylacji podj� 
 si�  Ryszard Flisowski, bardzo ambitny, wszechstronny specja-
lista w swej bran� y. Instalacje elektryczne o� wietleniowe, sygnalizacyjne, telefoniczne,
przebudowy trafostacji przypad
y Aleksandrowi Schillerowi, do� wiadczonemu, bezape-
lacyjnie najlepszemu w swej bran� y w biurze.

Po dwu miesi� cach zamienny projekt wst� pny by
 gotowy i natychmiast po jego
rozpatrzeniu i zatwierdzeniu przyst� pili� my do opracowania projektów techniczno-
roboczych. Ja to nawet nie czeka
em na formalne zatwierdzenie fazy wst� pnej i przy-
gotowywa
em swe podk
ady architektoniczne non stop. Zamierza
em pocz� tkowo, ce-
lem przy� pieszenia prac projektowych, wykona�  rysunki robocze dla ca
ego budynku w
skali 1:100. Po konsultacji z bran� owymi kolegami okaza
o si�  to niemo� liwe ze wzgl� -
du na skomplikowanie, zw
aszcza instalacji elektrycznych. To te�  jedynie elewacje ry-
sowa
em w skali 1:100, za�  rzuty wszystkich kondygnacji oraz przekroje w skali 1:50.
Trzeba by
o rzuty ci��  przez po
ow� , bo rysunki ca
ego budynku nie mie� ci
y si�  na
desce rysunkowej. Ostatecznie narysowali� my tak� e w zespole wszystkie rzuty w skali
1:100 w uproszczonej formie, jako podk
ady dla projektów instalacji wod.-kan, gazowej i
centralnego ogrzewania, ale wykonali je moi asystenci.

W mi� dzyczasie odby
o si�  posiedzenie Komisji Arbitra� owej w zwi� zku z roszcze-
niami generalnego wykonawcy za niedotrzymanie umownych terminów dostarczenia
dokumentacji realizacyjnej przez PSS "Spo
em". Na pro� b�  inwestora wzi� 
em udzia
 w
tym posiedzeniu arbitra� owym, przedstawiaj� c zakres prac ju�  wykonanych przez biuro
i bardzo szybkie ich tempo. Przy zgodzie przedstawicieli przedsi� biorstwa ustalono, � e
odb� dzie si�  drugie posiedzenie arbitra� owe po terminie, w jakim obiecywa
em dostar-
czenie projektów budowlanych. W ten sposób wpl� ta
em si�  ambicjonalnie w spór
przedsi� biorstwa wykonawczego i inwe stora SDH "Jubilat", cho�  na dobr�  spraw� ,
móg
by mnie on w ogóle nie interesowa� . Oczywi� cie jedn�  z przyczyn takiego mego
post� powania by
a ma osobista przyja��  do mego przyjaciela Igora Stachniaka, który
by
 g
ównym pozwanym w procesie. Ale w ten sposób wyda
em wyrok na me prywatne
� ycie na okres kilku miesi� cy.

Nie mog
em na przyk
ad pojecha�  na planowany wcze� niej urlop wypoczynkowy w
miesi� cu kwietniu. Kasia zabra
a wi� c dzieci i pojecha
a beze mnie na dwutygodniowe
wczasy do Szklarskiej Por� by Górnej w Karkonoszach. Mieli pi� kn�  pogod�  i wypocz� li
znakomicie. Ja zosta
em sam w Krakowie i, wzorem lat kawalerskich, tylko na dwa dni
� wi� t Wielkanocnych pojecha
em do mych rodziców, którzy bardzo mnie zapraszali.

Wszystkie rzuty i przekroje dla SDH "Jubilat", a potem prawie wszystkie szczegó
y i
detale budowlane, rysowa
em sam, nie korzystaj� c z pomocy asystentów i kre� larzy,
którzy w tym czasie pracowali dla Staszka 
 wi� ewicza i dla innych zespo
ów architekto-
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nicznych w biurze. Po prostu ten mój "Jubilat" by
 bardzo skomplikowany pod wzgl� dem
funkcjonalnym a tak� e rysunkowo. Mianowicie poszczególne cz�� ci budynku nachylone
by
y do siebie pod ró� nymi k� tami i wyst� powa
y w nim wykusze, prze� wity, nadwiesze-
nia, tarasy, mury oporowe, rampy, zadaszenia, diafragmy aluminiowe na elewacjach,
kilka typów d� wigów, maszynownie, trafostacje, liczne wentylatornie z tunelami oraz
kana
ami czerpnymi, nawiewnymi i wyrzutowymi itd. Prawie nic nie dawa
o si�  przery-
sowa�  i powtórzy� , jak to, na przyk
ad, czyni si�  przy poszczególnych kondygnacjach w
projektach budynków mieszkalnych. To te�  napracowa
em si�  wtedy jak nigdy przedtem
i w
a� ciwie jak ju�  nigdy potem. Pracowa
em w uproszczonym cyklu: przyjazd do biura
na godzin�  siódm�  rano, obiad o trzeciej w pobliskiej restauracji, powrót taksówk�  na
nocleg do domu o 22-giej (bo po tej godzinie obowi� zywa
a nocna taryfa).

Mimo tak forsownej pracy, nie odczuwa
em bynajmniej jakiego�  wi� kszego prze-
m� czenia fizycznego, czy cho� by psychicznego. Wystarcza
 mi twardy, g
� boki 7-
godzinny sen, by rano czu�  si�  rze� ko, w pe
ni wypocz� tym i gotowym do dalszej inten-
sywnej roboty. Mo� na to chyba wyt
umaczy�  przede wszystkim tym, � e sw�  prac�  pro-
jektanta bardzo lubi
em, w jakim�  sensie ona sama by
a dla mnie w
a� ciwie relaksem. I
nie mia
y tu znaczenia nawet powa� ne trudno� ci i komplikacje projektowe, musia
em si�
wtedy tylko bardziej koncentrowa� . Nie lubi
em i m� czy
y mnie natomiast konferencje,
narady i inne gadane imprezy.

W podobnym, acz nieco spokojniejszym trybie, pracowali moi bran� owi koledzy od
konstrukcji, instalacji sanitarnych i elektrycznych. Dzi� ki temu mog
em w swoim projek-
cie architektonicznym uwzgl� dni�  bez dodatkowego wyczekiwania, niejako w biegu,
wszystkie niuanse wynikaj� ce z ich opracowa� . W rezultacie w sierpniu, w terminie
przyobiecanym przeze mnie na arbitra� u, biuro dostarczy
o inwestorowi kilka tomów
architektury i konstrukcji, które przez niego niezw
ocznie przekazane zosta
y tak� e ge-
neralnemu wykonawcy. Móg
 on wi� c wznowi�  prace budowlane, co te�  nied
ugo nast� -
pi
o. Wykonawca odst� pi
 te�  wtedy od swych dalszych roszcze�  arbitra� owych.

Po kolejnych 2-4 miesi� cach przekazali� my inwestorowi tak� e projekty wszystkich
podstawowych bran�  instalacyjnych, rysunki detali architektonicznych, kosztorysy. Ró� -
ne prace projektowe trwa
y jednak� e jeszcze nadal przez oko
o dwa lata, ale dotyczy
y
one ju�  tylko pewnych robót specjalistycznych, jak � lusarki aluminiowej okien wystawo-
wych, instalacji telefonicznych i przeciwpo� arowych, reklam neonowych, wystroju
wn� trz kawiarni itp. Oddzielnie opracowano te�  projekt na przebicie prze� witu komuni-
kacyjnego w istniej� cym budynku mieszkalnym od strony ul. Morawskiego, celem
umo� liwienia dojazdu dla samochodów dostawczych.

W czerwcu Kasia ponownie zachorowa
a na � ó
taczk�  zaka� n� . Ten nawrót choro-
by by
 oczywistym wynikiem jakiego�  powa� niejszego b
� du dietetycznego, jaki musia
a
pope
ni� . Trafi
a wi� c znów na oddzia
 dr Zasowskiej w Klinice Chorób Zaka� nych przy
ul. Kopernika. Tym razem przebieg choroby by
 jednak� e znacznie 
agodniejszy, ni�
przy pierwszej � ó
taczce, i równie�  pobyt w szpitalu by
 krótszy. Za to dr Zasowska
�� da
a bezwzgl� dnego wyjazdu Kasi do sanatorium na rekonwalescencj�  pochorobo-
w� . Jej staraniem � ona wkrótce otrzyma
a skierowanie sanatoryjne do D
ugopola Zdroju
na miesi� c sierpie� .

Ta choroba czerwcowa pomiesza
a wszystkie nasze uprzednie plany urlopowe.
Stan� li� my przed trudnym dylematem zagospodarowania miesi� cy letnich tak, by dzieci
mia
y nieprzerwana opiek�  i przez jaki�  d
u� szy czas zapewniony pobyt poza Krako-
wem, � eby � ona mog
a spokojnie pojecha�  na leczenie sanatoryjne, ja - bym mia
 jak
najwi� cej czasu na swe pilne prace zawodowe, a nasza gosposia przys
uguj� cy jej
pó
miesi� czny urlop. Dodatkowo W
adzia zg
osi
a, � e od sierpnia ma mo� liwo��  podj� -
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cia pracy w jednym z krakowskich przedsi� biorstw i nie wróci ju�  do nas. Uznali� my, � e
w tych warunkach, jedynym realnym rozwi� zaniem naszego letniego w� z
a gordyjskiego
mo� e by�  jedynie podrzucenie naszych ch
opców moim rodzicom w K� pnie, mo� liwie
na jak najd
u� szy okres czasu. Realizuj� c te postanowienia, w czerwcu zawioz
em dzie-
ci do rodziców i zaraz wróci
em z powrotem. W
adzia otrzyma
a nale� ny p
atny urlop,
dzieci przebywa
y u dziadków przez ca
y lipiec i sierpie� , Kasia w sierpniu w sanatorium
w D
ugopolu na urlopie zdrowotnym, a ja mog
em pracowa�  po 15 godzin na dob� .

Faktycznie to nasze rodzinne zagospodarowanie ca
ego okresu lata wypad
o bar-
dzo korzystnie. Dzieci u dziadków mia
y si�  jak w raju: swoboda, du� y ogród i podwór-
ko, smaczne, zdrowe i obfite wy� ywienie, multum starszych opiekunów. Bo, podobnie
jak w latach poprzednich, u rodziców w K� pnie go� ci
a ciocia Aniela i moja siostra ze
swymi dzie� mi. Zawi� za
y si�  dozgonne mi
o� ci i sympatie. Zauroczeni sob�  wzajemnie
byli dziadek i Grzesiu, podobnie babcia i Maciek. Grzegorz jak cie�  chodzi
 za Janusz-
kiem, który te�  bez Grzesia nie móg
 si�  oby� . Za to Maciek cieszy
 si�  najwi� ksz�  sym-
pati�  Gra� ynki i swej cioci Halinki. I tak im si�  tam plot
o pogodnie i przyjemnie przez
2,5 miesi� ca, a�  do czasu nieuchronnego rozstania.

Kasi pobyt w sanatorium przys
u� y
 si�  bardzo dobrze, dla jej kondycji zdrowotnej
przede wszystkim. Sw�  t� sknot�  za dzieciakami i za mn�  "topi
a" w seansach bryd� o-
wych. Podda
a si�  ca
kowicie pasji karcianej i w listach do mnie roztrz� sa
a jakie�  re-
welacyjne licytacje i rozgrywki oraz wypytywa
a o szczegó
y konwencji treflowej. Mia
a
te�  tam tranzystorowe radyjko "Koliber", jakie kupi
em tu�  przed jej wyjazdem do sana-
torium. S
ucha
a je cz� sto i to równie�  koi
o jej t� sknot�  za swymi trzema ch
opakami.
Dalszym urozmaiceniem dla niej by
y wyst� py wokalno-muzyczne, odbywaj� ce si�  w
muszli koncertowej Parku Zdrojowego. A wyst� powa
y tam wtedy m. innymi � wiatowej
s
awy skrzypaczka Wanda Wi
komirska i pianistka Czerny-Stefa� ska

Ja do ko� ca lipca sko� czy
em zasadniczy projekt techniczny na budow�  "Jubilata" i
nast� pnie przez kilka tygodni zaj� 
em si� , zleconymi dodatkowo przez inwestora, zmia-
nami projektowymi do opracowanej niedawno dokumentacji dla Bazy MPO w Krakowie.
Wcze� niej, konkretnie w dniu � wi� ta pa� stwowego 22 Lipca, otrzyma
em Z
ot�  Odznak�
"Za prac�  spo
eczna dla miasta Krakowa" i Odznak�  Tysi� clecia, obie za opracowanie
dokumentacji projektowej na budow�  krakowskich szkó
 "tysi� clatek". Wr� cza
 mi je
zast� pca przewodnicz� cego Miejskiej Rady Narodowej Zdzis
aw Górski, mój kolega z
pierwszych lat pracy w Nowej Hucie. Podobnie wyró� nieni zostali tak� e niektórzy inni
bran� owi projektanci, którzy ze mn�  wspó
pracowali i te�  bardzo napracowali si�  przy
tych szko
ach. Nale� eli do nich: konstruktor Julian Kulka, projektanci instalacji sanit.
Marian Majcher i m
odziutka Helenka Janeczek oraz elektryk Andrzej Sosi� ski.

Mia
em te�  wtedy nieco zaj� cia w zwi� zku z
budow�  tych szkó
. Wszystkie realizowane by
y w
ekspresowym tempie i by
y po kolei oddawane
do u� ytkowania. Wzi� 
em udzia
 w przekazaniu
18-izbowej szko
y przy ul. Wile� skiej. Mia
a ona
bodaj numer 996 i przekazanie tej pi� knie
wyko� czonej szko
y odby
o si�  z wielk�  pomp� .
Trzech niew� tpliwie najwa� niejszych dla budowy
ludzi - kierownik budowy, inspektor nadzoru i ja,
g
ówny projektant, - stali� my skromnie z boku i
przygl� dali� my si�  ceremonii przekazywania
szko
y przez w
adze dzielnicy i miasta wicemini-

Przed Tysi� clatk�  nr 996        strowi i innym notablom z Ministerstwa O� wiaty.
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Dopiero pó� niej, ju�  po cz�� ci oficjalnej, podczas przyj� cia, zorganizowanego w sali
gimnastycznej przez komitet szkolny, panie z komitetu wy
uska
y nas z grona uczestni-
ków i potraktowa
y w sposób szczególny, z toastami "sto lat" itp.

Wzywany tak� e by
em w ramach nadzoru autorskiego na budowy kilku szkó
. Cho-
dzi
o g
ównie o decyzje dotycz� ce robót wyko� czeniowych, a wi� c o ustalenie kolory-
styki � cian, wysoko� ci lamperii olejnych, malowania stolarki okiennej i drzwiowej itp.
Tylko jeden raz by
em wzywany do nadzoru autorskiego w czasie robót stanu surowe-
go, w szczególno� ci na budow�  szko
y przy ul. Wroc
awskiej. Najwidoczniej kierownicy
robót nie mieli wi� kszych problemów i zastrze� e�  do opracowania mej dokumentacji
architektoniczno-budowlanej. W kilku wypadkach pochwali
em brygady, zw
aszcza ma-
larskie i posadzkarskie, za dobr�  jako��  ich robót. Dotyczy
o to szkó
 na osiedlu Olsza II
i przy ul. Misjonarskiej.

Raz pojecha
em te�  na budow�  szko
y przy ul. Sierankiewicza. By
em w biurze,
gdy zadzwoni
 telefon z Komitetu Dzielnicowego PZPR, � e w trakcie budowy szko
y
wyci� te zosta
y chronione drzewa. Za chwil�  przyjecha
 po mnie samochodem sekretarz
KD, zreszt�  mój by
y kolega z DBMNH B. Rzymek, i pojechali� my na plac budowy. Tam
czeka
 ju�  na nas w
a� ciciel sporej willi, usytuowanej obok w du� ym, pi� knym ogrodzie.
W
a� nie cz���  tego ogrodu zosta
a wyw
aszczona w zwi� zku z budow�  szko
y i jej by
y
w
a� ciciel z
o� y
 skarg�  na wyci� cie poprzedniego dnia okaza
ej tui przez robotników,
pracuj� cych przy wznoszeniu budynku sali gimnastycznej. Tuja ta ros
a bardzo blisko
tej� e sali i przeszkadza
a w dowozie taczkami ceg
y i zaprawy, zw
aszcza, � e obok by
y
dalsze drzewa i ogrodzenie. Nie wiem, jak si�  sprawa zako� czy
a. Prawdopodobnie
niefrasobliwi robotnicy zostali strofowani i pouczeni o konieczno� ci przestrzegania od-
powiednich przepisów o ochronie przyrody.

A 2 wrze� nia oddana zosta
a do u� ytku najwa� niejsza w Krakowie, honorowa ty-
si� clatka o numerze 999 przy ul. F. Dzier� y� skiego. Nast� pna w kolejno� ci szko
a o
numerku 1000 by
a budowana oczywi� cie w Warszawie. Ten ceremonia
 przekazania
szko
y si� gn� 
 absolutnych szczytów. Uczestnicy uroczysto� ci otrzymali ozdobne zapro-
szenia ze strony Komitetu Honorowego, grupuj� cego kilkunastu szefów w
adz admini-
stracyjnych, pa� stwowych i partyjnych Krakowa. Protektorat honorowy sprawowa
 sam
prezes Rady Ministrów Józef Cyrankiewicz, a obecnych by
o dwóch wiceministrów z
Ministerstw O� wiaty i Komunikacji, gdy�  szko
a wybudowana zosta
a jako Technikum
Komunikacyjne i Szko
a Rzemios
 Budowlanych. Czworoboki m
odzie� y, poczty sztan-
darowe, ods
oni� cie w podcieniu wej� ciowym tablicy pami� tkowej "POMNIK
TYSI� CLECIA PA� STWA POLSKIEGO nr 999 KRAKÓW 1965 itd.", zaprojektowanej
przez Kazia Morawca.

Potem drugie ods
oni� cie jakiego�  pomnika w g
ównym hollu wej� ciowym, morze
kwiatów i wreszcie bankiet w sali gimnastycznej. Nie pami� tam, czy w ogóle zauwa� ony
zosta
em fizycznie, jako autor projektu szko
y, bo s
owne podzi� kowania za trud i tp.
by
y. Ale i tak satysfakcja dla mnie ogromna. Gdy�  zarówno projektowanie jak i realiza-
cja by
y ekspresowe, a efekty bardzo konkretne. I dotyczy
o to wszystkich dziesi� ciu
szkó
 z mojej serii "tysi� clatek", z których ostatnia przekazana zosta
a z pocz� tkiem
1966 r. Oczywi� cie pozosta
e szko
y oddawane by
y do u� ytku bez wi� kszego szumu.
Równie�  bez mego udzia
u, bo po prostu nie mia
em na to czasu.

We wrze� niu � ona pojecha
a na dwa tygodnie do K� pna, ja uko� czy
em ju�  pod-
stawow�  cz���  dokumentacji dla SDH "Jubilat" i na kilka dni te�  wyjecha
em do K� pna,
� eby zamarkowa�  swój urlop wypoczynkowy w 1965 roku, i zabra�  rodzink�  do Krako-
wa. Przywie� li� my te�  z K� pna m
od� , szesnastoletni�  dziewczyn�  Marylk� , któr�  za
po� rednictwem s� siadów mych rodziców, zaanga� owali� my jako sta
�  pomoc domow� .
Po kilku tygodniach okaza
o si�  niestety, � e mia
a ona wszawic� , któr�  zarazi
 si�  od
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niej wkrótce równie�  nasz Maciek. Musieli� my si�  z ni�  rozsta�  i odes
ali� my j�  z po-
wrotem do jej rodziców w K� pnie.

Te nieustanne perypetie z naszymi pomo-
cami domowymi sk
oni
y wtedy � on�  do wzi� cia
trzymiesi� cznego urlopu bezp
atnego. Mog
a
wi� c sama zajmowa�  si�  przez ca
y dzie�  dzie� -
mi i domem i pomoc domowa nie by
a nam w tej
sytuacji potrzebna.

We wrze� niu - pa� dzierniku wykonywa
em
w biurze rysunki detali architektonicznych do
SDH "Jubilat". By
y to autorskie opracowania, w
ci� gu 60 dni narysowa
em 60 du� ych arkuszy,
znów mniej wi� cej w trybie kilkunastogodzinnego
dnia pracy. Obejmowa
y one ca
�  indywidualn�

Ch
opcy mieli humory     stolarszczyzn� , to jest okna, drzwi, szafy wbudo-
wane, gabloty; bogat�  � lusark�  - balustrady, kraty, ró� norodne stalowe drzwi i bramy,
przegrody z siatki, schody na taras; ró� ne szczegó
y budowlane - izolacje akustyczne,
czerpnie powietrza, wyrzutnie dachowe, � aluzje trafostacji, � cianki luksferowe, koryta
kwiatowe itd. Cz���  detali opracowa
 w zespole Staszek.

Do ko� ca listopada opracowa
em jeszcze projekt technologiczny zaplecza kawiar-
ni, wraz z rysunkami wyposa� enia, to jest szafek, rega
ów, sto
ów roboczych, okienek
podawczych, koryt zmywakowych itp. Koordynowa
em te�  wtedy intensywnie opraco-
wywanie ostatnich bran� owych projektów technicznych, szczególnie instalacji wentylacji
mechanicznej. Od grudnia wykonywa
em ju�  prace nie zwi� zane z SDH "Jubilat" i mia-

em wi� cej wolnego czasu dla siebie. Poniewa�  zarówno Kasia, jak i ja, nie wykorzysta-
li� my jeszcze ca
ego urlopu wypoczynkowego, przys
uguj� cego nam w roku 1965, po-
stanowili� my wi� c pojecha�  w ostatnich dwu tygodniach grudnia na wczasy rodzinne.

Zamiar si�  uda
 i znale� li� my si�  w podwarszawskiej
miejscowo� ci Weso
a. By
o tam du� o � niegu, ale bez
wi� kszych mrozów, to te�  wiele czasu sp� dzali� my na space-
rach i sankach na � wie� ym powietrzu. Szczególnie cieszy
o to
naszych milusi� skich, którzy z zapa
em
wykorzystywali nawet najmniejsze górki
na zjazdy na saneczkach.

Skwapliwie skorzystali� my z wy
cieczki do � ródmie� cia Warszawy, któr�
zorganizowa
 instruktor k.o. naszego
domu wczasowego. Chodzi
o nam g
ów
nie o pokazanie stolicy synom, gdy�  byli
w niej po raz pierwszy. Zwiedzili� my
g
ównie Starówk�  z Rynkiem, murami
obronnymi i Placem Zamkowym, a
tak� e Pa
ac Kultury i Nauki, z którego
platformy widokowej ogl� dali� my potem
panoram�  szybko odbudowuj� cego si�

Wczasy w Weso
ej             miasta. Za kilka dni powtórzyli� my na
w
asn�  r� k�  wycieczk�  do stolicy, doje� d� aj� c kolej�
elektryczn� . Zdarza
o si� , � e podczas w� drówek po ulicach
Warszawy, trzeba by
 bra�  Grzesia na r� ce, ale robi
em to bez na-    Na pomniku pod PKiN
rzekania.
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Lata 1964 i 1965 w geopolityce � wiatowej by
y bardzo podobne do siebie. Rozpo-
czyna
a si�  rewolucja kulturalna w Chinach i ruchy hippisowskie w Europie. Stany Zjed-
noczone AP w coraz wi� kszym stopniu anga� owa
y si�  w wojn�  domow�  w Wietnamie
Po
udniowym, pocz� tkowo po� rednio przez dostawy broni i wysy
anie doradców, pilotów
wojskowych itp., za�  od tzw. incydentu w Zatoce Tonki� skiej ju�  bezpo� rednio w cha-
rakterze strony wojuj� cej. Sam incydent tonki� ski dotyczy
 ostrzelania w nocy 4 sierpnia
1964 r. przez trzy pó
nocnowietnamskie okr� ty patrolowe dwu torpedowców ameryka� -
skich, znajduj� cych si�  na pe
nym morzu. Zosta
o to potraktowane jako "casus belli" i
nast� pnego dnia USA rozpocz� 
y zmasowane naloty i bombardowania miast portowych,
a wkrótce ca
ego Wietnamu Pó
nocnego. W ich wyniku w ci� gu kilku lat wojny pa� stwo
to, praktycznie bior� c, zrównane zosta
o z ziemi�  i zabitych zosta
o oko
o dwa miliony
jego mieszka� ców.

Incydent tonki� ski, od pocz� tku niejasny, wyja� niony zosta
 ostatecznie dopiero po
30 latach, po ujawnieniu przez Pentagon tajnych dokumentów z nim zwi� zanych. Oka-
za
o si� , � e nie by
o wówczas w ogóle � adnego ataku okr� tów wietnamskich, a ca
y
incydent zosta
 wymy� lony jako pretekst do bombardowa�  Wietnamu Pó
nocnego.
Trwa
 podbój Kosmosu przez oba supermocarstwa. ZSRR nadal prowadzi
 w tym wy-
� cigu, realizuj� c pierwszy "spacer" kosmiczny Aleksieja Leonowa, 
agodne l� dowanie
	uny 9 na Ksi �� ycu i przes
anie zdj��  z jego powierzchni, dotarcie pierwszej sondy do
planety Wenus. USA wprowadzi
y satelit�  na orbit�  Ksi�� yca i realizowa
y seri�  lotów
za
ogowych na statkach Gemmini.

W pa� dzierniku 1964 odby
y si�  XVIII Letnie Igrzyska Olimpijskie w Tokio. Polacy
znów b
yszczeli, zdobywaj� c 23 medale, a najwi� ksze sukcesy odnie� li lekkoatleci Irena
Kirszenstein w biegach i Józef Szmidt w trójskoku.

Du� o dzia
o si�  w Krakowie. Bogato obchodzono 600-lecie Uniwersytetu Jagiello� -
skiego, 
� cz� c je z przekazaniem do u� ytku kilku nowych obiektów dla tej uczelni oraz
Rynku G
ównego, po jego przebudowie. Rozpocz� to budow�  du� ego o� rodka telewizyj-
nego na Krzemionkach. Kraków go� ci
 te�  wówczas wyj� tkowo licznych, znamienitych
go� ci zagranicznych. Nale� eli do nich m. in. prezydenci Finlandii Urho Kekkonen i Ju-
gos
awii Broz Tito, cesarz Etiopii Hajle Sellasie, Janos Kadar z W� gier.

W czwartym kwartale wp
yn� 
o do biura zlecenie na opracowanie dokumentacji
projektowej na budow�  w Bochni hotelu robotniczego dla Huty im. Lenina. W Bochni
planowano bowiem wybudowanie wielkiej walcowni cienkich blach karoseryjnych,
transformatorowych, na opakowania itp., jako filii kombinatu nowohuckiego. Hotel ten
by
 niezb� dny dla dora� nej obs
ugi kadry in� ynieryjnej, delegacji i in. Projekt wst� pny
opracowa
 Staszek 
 wi� ewicz, za�  od stycznia projekt techniczny opracowywali� my
wspólnie. Obiekt zosta
 zaprojektowany w standardzie hotelu komunalnego, mia
 12 tys.
metrów kubicznych, zrealizowany zosta
 potem w ci� gu ok. dwu lat. Przy uzgadnianiu z
inwestorem programu u� ytkowego, standardu wyko� czenia i wyposa� enia, inwestora
reprezentowa
 mój kolega ze studiów architektonicznych we Wroc
awiu Jerzy Lorenz,
który po ich uko� czeniu przeniós
 si�  do Krakowa, podobnie jak ja. Dla potrzeb HiL
zaprojektowa
em jeszcze pó� niej w Bochni dwa punktowe budynki mieszkalne.

W tym czasie opracowa
em tak� e dokumentacj�  projektow�  na budow�  12-
klasowej szko
y podstawowej w Boryni na � l� sku. By
o to podzlecenie z innej pracowni
biura, która wykonywa
a kompleksowe projekty nowych osiedli mieszkaniowych w
Pniówku i Boryni obok Jastrz� bia Zdroju w Rybnickim Zag
� biu W� glowym. Mianowicie
w latach 60. to nowe zag
� bie w� gla kamiennego by
o bardzo intensywnie rozbudowy-
wane, budowano tam dziesi� tki nowych kopal� , a w ich s� siedztwie górnicze osiedla.
� l� skie biura projektowe nie radzi
y sobie z nawa
em prac projektowych i cz���  z nich
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trafi
a do naszego biura. W pracowni PW-2 opracowali� my dokumentacj�  na pawilon
handlowy, szko
�  podstawow�  i przedszkole.

W 1965 r. zreformowane zosta
y zasady zapisów i op
at za przedszkola i zosta
y
one uzale� nione od wysoko� ci zarobków rodziców. Interesowa
o nas to bardzo, gdy�
zamierzali� my w
a� nie zapisa�  do przedszkola równie�  naszego m
odszego syna.
Oczywi� cie musieli� my si�  liczy�  z wi� kszymi op
atami, ale nie wiedzia
em, czy przy
zapisach preferowane b� d�  dzieci rodziców gorzej, czy lepiej zarabiaj� cych. Faktycznie
nie mieli� my wi� kszych problemów i od 1 stycznia 1966 r. obaj nasi ch
opcy chodzili do
pobliskiego przedszkola. W ten sposób nasza sytuacja rodzinna si�  pozytywnie wykla-
rowa
a. Nie byli� my ju�  skazani na zatrudnianie pomocy domowej. 	 ona rozpoczyna
a
sw�  prac�  zawodow�  pó� niej ni�  ja, wi� c w okolicy godziny ósmej odprowadza
a obu

synków do przedszkola. Natomiast ja ko� czy
em prac�  ju�  o
15-tej i pó
 godziny pó� niej odbiera
em dzieci do domu.
        Byli oni w odr� bnych grupach, Grze�  u maluchów, Maciek
u starszaków, ale cz� sto, zw
aszcza w ogródku, bawili si�
razem. Opieka w przedszkolu pod ka� dym wzgl� dem by
a
bardzo dobra, byli� my wi� c z nowej sytuacji zadowoleni.
        Mimo to postanowili� my jednak zatrudni�  jak��  m
od�
dziewczyn�  do pomocy w pracach domowych oraz
przypilnowaniu dzieci na czas naszej nieobecno� ci itp.
Mieli� my dla niej odr� bny pokoik i sta�  nas by
o na jej
op
acenie. Zw
aszcza, � e pracowa
em w systemie akordowo-
premiowym i mo� liwo��  d
u� szego dnia pracy dzi� ki
zatrudnieniu gosposi, owocowa
a wy� szymi premiami
kwartalnym, rekompensuj� c z nawi� zk�  koszty zatrudnienia
pomocy.

W ogóle zarabia
em wtedy raczej sporo. Mia
em na ogó

wysokie przeroby finansowe, wyliczane z warto� ci
opracowanych projektów przeze mnie, a wydajno��  pracy mia-

Synowie w przedszkolu      
em bardzo du�� . Wi� c zdarzy
 si�  taki przypadek, � e przy wy-
p
acie rekordowej premii kwartalnej w biurze w wysoko� ci ponad dwudziestu tysi� cy
z
otych i najwy� szym, istniej� cym wówczas nominale 100 z
otowym - przyszed
em do
domu, maj� c pieni� dze poupychane we wszystkich mo� liwych kieszeniach.

Now�  pomoc domow�  zaanga� owali� my bez po� piechu, dopiero po kilku miesi� -
cach. By
a ni�  kolejna m
oda dziewczyna Lonka, która potem bardzo si�  do nas przy-
wi� za
a.


